
چهارشنبه 10 مرداد 1403، 25 محرم 1446 ،31 جولای 2024، شماره 44519

تیری در تاریکی برای مهار شرط بندی آنلاین یا ضربه به اقتصاد دیجیتال؟

ممنوعیت واردات کالاهای مصرفی مشابه تولید داخل لغو شد

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گــروه اقتصــادی - هادی 
سلیمانی ملکان، رئیس هیات مدیره 
انجمن واردکنندگان خودرو درباره 
خرید و فروش کارت های ملی برای 
واردات خــودرو به خبرنــگار ایلنا 
گفت: با توجه بــه اینکه فرآیندها و 
چگونگی اجــرای آیین نامه واردات 
خودرو توســط عموم مــردم هنوز 
مشخص نشــده و بانک مرکزی نیز 
روز یکشنبه به طور شفاف اعلام کرد 
هنوز منبع تامیــن ارز این خودروها 
مشــخص نیســت تمــام خرید و 
فروش هــای کارت ملی که با هدف 
واردات خودروهای دســت دوم در 
حال انجام اســت قانونی نیســت و 
عواقب زیانباری برای خریدار کارت 

ملی خواهد داشت.
وی افزود: ایــن احتمال برای 
خریدار وجــود دارد کــه نتواند از 
امتیاز کارت ملــی در ازای پولی که 
پرداخت کرده استفاده کند زیرا هنوز 
نحــوه اجرای آیین نامه آزادســازی 
خودروهای وارداتی شــفاف نیست 
و ابهامــات فراوانی دارد و مهم ترین 
ابهام همان نحوه تامین ارز توســط 

بانک مرکزی است.
سلیمانی خاطرنشان کرد: وقتی 
منبــع تامین ارز مشــخص شــود و 
دستورالعمل های لازم به شکل جدید 

ابلاغ و جزئیات شــفاف شود 
ممکن است شــرایط خاصی 
برای واردات وضع شده باشد 
و بر مبنای آن واردات مشمول 
همه نشود، به طور مثال ممکن 
اســت که این شــرط گذاشته 
شــود که واردکننــده باید در 
خارج از کشور حساب داشته 

باشد.
وی در پاســخ بــه اینکه 
انجمــن واردکنندگان خودرو 
خریــد و فــروش کارت ملی 
را بــرای واردات راهــکاری 
مفید می دانــد یا نه اظهار کرد: 
انجمن همواره با مکانیزم هایی 
که ایجاد رانت می کند مخالف 
اســت و اگر خرید و فروش با 
این هدف انجام شــود موافق 
نیســت و آن را بــه ضرر بازار 
آزاد می داند، برداشــت ما این 
اســت که اگــر روال واردات 

خودروهــای نو به شــکل منطقی و 
طبیعی ادامه پیدا کند بازار به گونه ای 

رقابتی خواهد شــد که دیگر نیازی 
بــه واردات خودروهای دســت دو 
نباشد و قانونگذار نیز به طور شفاف 
اشــاره کرده که هــدف از واردات 

خودروهای دســت دوم تنظیم بازار 
اســت.رئیس هیات مدیــره انجمن 

واردکنندگان خــودرو تصریح کرد: 
تداوم واردات خودروهای نو حباب 
قیمتی که اکنون برقرار است را از بین 

خواهدبرد.
وی در ادامــه بــه 
رکــود حاکم بــر بازار 
خودرو اشــاره کرد و در 
این باره گفت: بخشــی 
از رکود کنونــی برآمده 
از آنست که مردم انتظار 
دارند خودروها بیشتر و 
ارزان تری در بازار عرضه 
شود اما تحقق این انتظار 
و عرضــه خودروهــای 
وارداتی بیشــتر به میزان 
ارزی بستگی دارد که به 
این امــر اختصاص داده 
می شود و در صورتی که 
ارز تامین شود، عرضه و 
تقاضا توازن پیدا خواهند 

کرد.
ســلیمانی یــادآور 
شد: هفده دوره وارداتی 
که تاکنون صورت گرفت 
در ایجــاد تــوازن بازار 
تاثیرگذار بوده است، این خودروهای 
وارداتــی در روزهــای نخســت 

حباب های میلیاردی داشتند اما الان 
کار به جایی کشیده که قیمت برخی 
از ایــن خودروهــا در بازار با قیمت 
شــرکت واردکننده برابری می کند، 
اینها نشــانگر این است که به توازن 
عرضه و تقاضا نزدیک می شــویم و 
با نزدیک شــدن قیمت خودروهای 
وارداتی به خودروهای تولید داخل 
و خودروهای مونتاژی این خودروها 
بازار دیگر خودروهای کشور را نیز 

از خود متاثر می کنند.
واردات  مــورد  در  وی 
خودروهــای لوکس توضیح داد: در 
صورتــی که ارز موردنیــاز موجود 
باشــد باید امکان واردات خودروی 
موردتقاضای تمام اقشــار به وجود 
آیــد، قانون هم هیچ کجا محدودیتی 
برای برخــورداری از انواع خودرو 
برای شــهروندان قائل نشده است و 
به بــاور من وقتی تعادل میان عرضه 
و تقاضای خودرو برای عموم جامعه 
فراهم آیــد محدودیت هــا در رده 
خودروهای وارداتی حذف می شود 
و واردات گوناگونی بیشــتری پیدا 
می کنــد و به یقین ورود خودروهای 
لوکس نیــز تاثیر خودرو را بر تعادل 

بازار می گذارند.    

حباب خودروهای وارداتی می ترکد؛

عواقب زیانبار خریدوفروش کارت ملی 
برای واردات خودرو!

رئیس هیات مدیره انجمن واردکنندگان خودرو گفت: در خرید کارت ملی برای واردات خودرو این خطر وجود دارد 
که خریدار نتواند از امتیاز کارت در ازای پولی که پرداخت کرده استفاده کند زیرا هنوز نحوه اجرای آیین نامه آزادسازی خودروهای 

وارداتی ابهام دارد و مهم ترین ابهام همان نحوه تامین ارز توسط بانک مرکزی است.

شِش گزینه نخست وزارت نفت دولت 
چهاردهم چه کسانی هستند؟

گروه اقتصادی -   روزهای پایانی هفته گذشــته بود که نام های جدیدی 
به عنوان ســکانداران وزارت نفت دولت چهاردهم، سرخط اخبار قرار گرفت. 
اســامی که سهم سیاسی بودن آن ها از تخصص شان برای وزارت نفت، پیشی 
گرفته است. اسحاق جهانگیری در صدر اسامی غیرنفتی و کاملا سیاسی ای است 
که به گفته یک منبع آگاه، شورای راهبری دوره انتقال دولت چهاردهم از وی و 

البته رکن الدین جوادی به عنوان صاحب کرسی وزارت نفت یاد کرده است.
اســحاق جهانگیری، معاون اول دولت تدبیر و امید بود که پرونده فســاد 
برادرش، مهدی جهانگیری در دولت دوازدهم، حاشیه ساز شد. از سویی دیگر 
وی در ۲۹ مهر ۱۳۹۷ در مراسم سالروز ملی صادرات گفته بود :» من تا این لحظه 
اجازه برکناری منشی خود را نداشته ام پس از من انتظار نداشته باشید وزیر و وکیل 
تغییر دهم!«  در چنین شرایطی باید پرسید، چگونه می توان فرماندهی وزارتخانه 
عظیم، تاثیرگذار و کلیدی مانند نفت را به نماینده تفکر حسن روحانی سپرد؟! 
شــخصی که ریشه تمام مشکلات داخلی را به شکل یک طرفه و صددرصدی 
به مسائل خارجی مرتبط می کرد؟ آیا قرار است جریان دولت سوم روحانی به 
مدیریت پشت پرده بیژن زنگنه، وزیر سابق نفت که قرابت قابل توجهی به حزب 
کارگزاران داشته و آسیب جبران ناپذیری به بدنه کارکنان نفت وارد کرد، مجدد 
کلید بخورد؟ رکن الدین جوادی نیز از قدیمی های صنعت نفت است که مدتی 
به عنوان مدیرعاملی شرکت ملی نفت ایران و معاون وزیر نفت در نظارت بر منابع 
هیدروکربوری فعالیت کرد. امضای وی در پرونده کرســنت، از جمله حواشی 
فعالیت وی در صنعت نفت است. فعالیت کمیته انتخاب وزیر نفت در حالی به 
اتمام رسید که خروجی فعالیت آن شامل سیزده نام به عنوان گزینه هایی برای 
وزارت نفت، می شود. گزینه هایی که در میان شان اسامی غیرنفتی نیز به چشم 
می خورد.طبق شــاخص هایی که این کمیته به عنوان مولفه های بررسی وزیر 
نفت دولت چهاردهم قرار داده، محمود امین نژاد در صدر، سیدعماد حسینی به 
عنوان نفر دوم، محسن پاکنژاد، رضا دهقان، محمد شریعتمداری به ترتیب نفرات 
سوم، چهارم و پنجم فهرست اعلامی کمیته انتخاب وزیر نفت به شورای  راهبری 
دوره انتقال دولت چهاردهم بوده اند. البته در این فهرست بهروز نعمتی، مشاور 
وزیر ســابق نفت، سخنگوی سابق هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی  نیز از 
جمله گزینه های جدی برای تصدی گری وزارت نفت بود. محمود امین نژاد، 
دارای سوابق فعالیتی در صنعت پالایشی و پتروشیمی کشور به صورت مدیریتی 
و توسعه ای است و اکنون نیز به عنوان مدیرعاملی پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس 
ایفای نقش می کند.سیدعمادالدین حسینی، فارغ التحصیل مهندسی پتروشیمی 
است که فعالیت خود را از مجلس شورای اسلامی شروع کرد و در دوره وزارت 
زنگنه، به عنوان معاون وزیر نفت در امور مهندسی منصوب شد. محسن پاکنژاد 
از نزدیکان بیژن زنگنه، وزیر سابق نفت است که با سابقه حراستی از حراست 
وزارت نیــرو در زمان زمامــداری زنگنه با وی همراه بود و بر صندلی معاونت  
نظارت بر منابع هیدروکربوری وزیر نفت در دولت تدبیر و امید، تکیه زد.رضا 
دهقان که بر اساس شنیده ها داماد حجت الاسلام ناطق نوری، بوده و اکنون در 
کسوت معاون توسعه و مهندسی شرکت ملی نفت ایران در حال فعالیت است.
محمد شریعتمداری نیز یکی از گزینه های غیرنفتی است که در دولت تدبیر و 
امید در قامت وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و همچنین یک سال به عنوان وزیر 
صمت، فعالیت داشته است.بهروز نعمتی از جمله اسامی دیگری است که بین 
گزینه های کمیته نفت به شورای راهبری دوره انتقال دولت چهاردهم معرفی شده 
است. وی به عنوان نماینده مردم اسدآباد، تهران، سخنگوی هیات رئیسه مجلس 
شورای اسلامی و مشاور وزیر نفت در این صنعت فعالیت داشته است.اسامی 
یاد شده تنها شش نفر نخست فهرست ارائه شده کمیته نفت بر اساس شاخص 
های مشخص شده به شورای راهبری دوره انتقال دولت چهاردهم است و هیچ 
قطعیتی برای انتخاب هیچ یک از اسامی یاد شده به عنوان وزیر نفت وجود ندارد.

گروه اقتصــادی - ناصر بیکی، 
در آیین تجلیل از صادرکنندگان نمونه 
استان مرکزی اظهار کرد: در سال گذشته 
۳۵۰ واحد تولیدی استان کار صادرات 
را انجام دادنــد. ۱۰ درصد واحد های 
تابعه اتاق بازرگانی اســتان مرکزی نیز، 
کار تولیــد صادرات محور انجام دادند 
که با این شــرایط تحریمی، عدد قابل 

قبولی است.
رئیــس اتاق بازرگانــی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی اراک گفت: برای 
هر روز تعطیلی ناشی از ناترازی انرژی، 

۵ هزار میلیارد تومان ضرر می دهیم.
ناصر بیکی، ۶ مرداد در آیین تجلیل 
از صادرکنندگان نمونه اســتان مرکزی 
اظهار کرد: در ســال گذشته ۳۵۰ واحد 
تولیدی اســتان کار صادرات را انجام 
دادنــد. ۱۰ درصد واحد های تابعه اتاق 
بازرگانی اســتان مرکزی نیز، کار تولید 
صادرات محور انجــام دادند که با این 
شرایط تحریمی، عدد قابل قبولی است.

وی افــزود: ۸۰ درصد واحد های 
صادرکننده ما بالای ۶۰ درصد ارز را به 
کشــور برگرداندند و از این لحاظ رتبه 

دوم را داریــم که نشــان می دهد تولید 
کننــدگان ما عزم جــدی در صادرات 

دارند.
بیکی با اشاره به افزایش ۲۰ درصد 
وزنــی و ۱۲ درصــدی ارزش دلاری 
صادرات اســتان مرکزی تصریح کرد: 
ما در سال گذشــته یک میلیارد و ۱۷۶ 
میلیون دلار صادرات از اســتان داشتیم 
کــه اگر در عدد ارز نیمایی ضرب کنیم 

معادل۵۰ هزار میلیارد تومان می شود.
وی اضافه کرد: امیدواریم دولت 
چهاردهم در کشــوری کــه مراودات 
مالی اش به هزاران گرفتاری برمی خورد، 
راهکار هایی در حــوزه صادرات بین 

الملل تبیین و این مهم را تسهیل کند.
رئیس اتاق بازرگانی اراک افزود: 
چرا ما باید ۸۷۱ پرونده قاچاق در حوزه 
صادرات استان مرکزی داشته باشیم؟ در 
ســال ۱۴۰۲ در استان مرکزی طبق آمار 
۸۷۱ مورد قاچاق کشف شده غیرگمرک 

به مبلغ حدود ۲۶۰ میلیارد تومان داشتیم 
و ۲۸ مورد قاچاق کاشف گمرک معادل 
۸۰۰ میلیون تومان نیز داشتیم که این آمار 
به هیچ وجه خوب نیست. در صادرات 
نباید قاچاق داشــته باشیم و باید دولت 

و مجلس این موضوع را بررسی کنند.
وی با بیــان اینکه ما برای هرروز 
تعطیلی ناشی از ناترازی انرژی، ۵ هزار 
میلیارد تومان ضرر می دهیم گفت: من 
بــه عنوان تولید کننده در عجبم که چرا 
صادرات برق به عراق داریم پول حاصل 
از این صادرات را با هزار گرفتاری و در 
قالب کالا های نامربوط تهاتر می کنیم و 
کارخانه های کشور بابت این موضوع 

زیان می دهند.
بیکــی ادامه داد: صادرات نفت ما 
چگونه و با چه کالا هایی تهاتر می شود؟ 
چرا در کشــور مــا ۷۰ درصد اقتصاد، 
دولتی اســت؟ خودم سه سال است در 
شرکت های خودم، صادراتم را به دلیل 

مشکلات ارزی قطع کرده ام. صادرات 
پایدار با این نوع تصمیمات و تحریم ها 
ممکن نیســت. تحریم هــای داخلی 
که خودمان می ســازیم از تحریم های 
خارجی بدتر است. اینکه نمی توانیم در 
مقابل صادرات، واردات انجام دهیم با 

عقل و منطق نمی خواند.
وی اضافه کرد: سامانه های سازمان 
توســعه تجارت باعث شــده کارت 
صادراتی بهترین صادرکنندگان ما دچار 
مشکل شود. سیاســت گذار با قوانین 
جدید خیلی از صادرکنندگان را دچار 
چالش کرده و این سیستم ها و سامانه ها 
و تاییدیه ها کار ما را به تاخیر می اندازد.

بیکــی با تاکید بر اینکه باید زمینه 
را بایــد برای صــادرات فراهم کنیم نه 
اینکه سد ایجاد کنیم، گفت: کل ارزش 
مبادلات تجاری ما با ۱۴ کشــور منطقه 
حدود ۲۰ میلیــارد دلار بوده که ۱۰.۶ 
میلیــارد دلار مربوط به صادرات و ۹.۲ 

میلیــارد دلار مربوط بــه واردات بوده 
است.

رئیس اتاق بازرگانی اراک تصریح 
کــرد: ۸۰ درصد مبادلات مــا فقط با 
امــارات و ترکیه و عراق بوده که جالب 
نیســت. طی چهار ماه گذشته در استان 
مرکزی فقط ۳۵ هــزار دلار صادرات 

داشتیم.
وی اضافه کرد: ســهم ما از بازار 
بزرگ روسیه و قزاقستان کمتر از بازار 
افغانستان بوده است. ما با اوراسیا تفاهم 
نامه داریم، آیا وقت آن نشده دلبستگی 

خود را به شرق کمتر کنیم؟
رئیس اتاق بازرگانی اراک با بیان 
اینکه ۴۰ درصد صادرات ما در چهار ماه 
گذشته به امارات بوده است گفت: وقت 
آن شده که دیپلماسی اقتصادی خود را 

بازبینی اساسی کنیم.
وی اضافه کرد: در کشــوری که 
سود تســهیلات بانکی اش ۳۰ درصد 

اســت آیا تولید کننــده می تواند تولید 
و صادرات کند؟ مــا راهی جز جذب 
سرمایه نداریم. اگر می خواهیم تا سال 
۱۴۱۰ حدود ۱.۷ درصد رشد اقتصادی 
داشته باشــیم، باید حداقل ۴.۵ درصد 

افزایش سرمایه داشته باشیم.
بیکی تصریح کــرد: برای تحقق 
رشــد ۸ درصدی برنامه هفتم باید ۲۲ 
درصد افزایش حجم ســرمایه گذاری 
داشــته باشیم، ولی آیا با شرایط موجود 
می توانیم سرمایه گذاری انجام دهیم؟ 
امیــدوارم دولت چهاردهــم اقتصاد 

پویاتری ایجاد کند.

گروه اقتصادی - شاپرک با صدور دستورالعملی جدید، 
تلاش کرده است تا جلوی استفاده از ووچرها در سایت های 
شــرط بندی را بگیرد. اما این اقدام ضمن اینکه ممکن است 
بر فعالیت این ســایت ها تاثیرگذار باشــد، به طور همزمان 
کسب وکارهای قانونی بسیاری را نیز تحت تاثیر قرار می دهد.
دستورالعمل شاپرک برای مقابله با سایت های شرط بندی 
صادر شده اما روی کسب وکارهایی که دسترسی به خدمات 
تحریم شده را فراهم می کنند، تأثیر می گذارد. شاپرک در نامه ای 

به مدیرعامل های شرکت های پرداخت یار اعلام کرد مبادلات 
ووچرها به دلیل به کارگیری آن هــا به جای ابزار پرداخت در 
داخل کشور، خلاف قوانین است. این شرکت از پرداخت یارها 
خواسته است پس از »شناسایی فوری درگاه های پرداخت فعال 
در این حوزه« و با گذشــت سه روز کاری، درصورتی که این 
درگاه ها فعالیتشان را متوقف نکردند، درگاهشان مسدود شود.  
شاپرک این دستورالعمل را به دستور بانک مرکزی و با استناد به 
بند ج ماده ۲ قانون پولی و بانکی کشور صادر کرده است که بر 

مبنای آن، »تعهد پرداخت هرگونه دین و یا بدهی فقط با پول 
رایج کشور انجام پذیر است، مگر آنکه با رعایت مقررات ارزی 
کشور ترتیب دیگری بین بدهکار و بستانکار مقرر شده باشد.« 
به نظر می رسد اقدام شاپرک تلاشی برای مقابله با سایت های 
شرط  بندی و قمار باشد. کاربران این سایت ها با خرید ووچر 
از ســایت های واســطه، از آن ها در ســایت های شرط  بندی 
اســتفاده می کنند. بااین حال این ووچرها کاربردهای بســیار 
گسترده تری دارند و بسیاری از ایرانیان از آن ها برای دورزدن 

تحریم های بین المللی و دسترســی به خدمات موردنظرشان 
استفاده می کنند.  درحال حاضر کسب وکارهای متعددی ووچر 
و گیفت کارت ســرویس های مختلف را می فروشند. به نظر 
می رسد با اجرای این دستورالعمل، کسب وکارهای ارائه کننده 
این خدمات نیز تحت تأثیر قرار می گیرند. از سوی دیگر، تجربه 
محدودیت های گذشته نشان می دهد سایت های شرط  بندی 
و قمار بســیار آسان تر از کسب وکارهای داخلی راهکارهای 

جایگزین برای ادامه فعالیتشان پیدا می کنند.

گروه اقتصادی - رئیس ســازمان توسعه تجارت در 
نامه ای به وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به عدم تمدید 
ماده ۱۶ قانون حداکثر استفاده از توان داخل در برنامه هفتم، 
تاکید کرد: کارتابل فنی بررســی ساخت داخل در واردات 
کالا در عمل از پایان مرداد ماه حذف خواهد شــد. »مهدی 
ضیغمــی« در نامه ای به »عباس علی آبادی« وزیر صنعت، 
معدن و تجارت اعلام کرده است که به دلیل عدم تمدید ماده 
۱۶ قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و 
حمایت از کالای ایرانی در برنامه هفتم توسعه، از پایان مرداد 
ماه کارتابل فنی ساخت داخل به طور رسمی حذف می شود.
در متن نامه رئیس ســازمان توسعه تجارت آمده است: 
»همانگونه که مستحضرید، مطابق با ماده ۱۶ قانون حداکثر 

استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از کالای 
ایرانی )مصوب ۱۵ اردیبهشت ۱۳۹۸ ( وزارت صنعت معدن 
و تجارت موظف اســت ثبت سفارش کالاهای مصرفی و 
مصرفی بادوام خارجی دارای مشــابه ایرانی را که با کیفیت 
مناسب و به میزان کافی تولید شده باشد، تا پایان مدت قانون 
برنامه پنج ساله ششم توسعه اقتصادی اجتماعی و فرهنگی 
جمهوری اســلامی ایران ممنوع کرده یا بر اساس ماده )۳۲( 
قانــون احکام دائمی برنامه های توســعه کشــور، از موانع 

تعرفه ای و فنی جهت واردات استفاده کند. 
با توجه به اینکه برنامه پنج  ســاله ششم با ابلاغ برنامه 
پنج ساله هفتم به پایان رسیده است و از سویی در برنامه هفتم 
نیــز حکمی در این خصوص وجود ندارد؛ بنابراین ماده ۱۶ 

قانون حداکثر اســتفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور از 
اعتبار ساقط و وجاهت قانونی ندارد. به همین منظور از زمان 
ابلاغ برنامه پنج ساله هفتم پیشرفت جمهوری اسلامی ایران، 
زیرســاخت های حذف کارتابل فنی در مرکز فناوری داده و 
اطلاعات و امنیت فضای مجازی )فاوا( در دست آماده سازی 
بوده و از پایان مردادماه کارتابل فنی ســاخت داخل به طور 

رسمی حذف می شود. 
لازم به ذکر است با توجه به اینکه بند )ت( ماده )۱۲۰( 
قانون برنامه پنج ساله هفتم پیشرفت جمهوری اسلامی ایران 
مقرر است "از ابتدای سال ۱۴۰۳ تا زمان لازم الاجرا شدن این 
قانون، قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه اقتصادی اجتماعی 
و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران مصوب ۱۴ اسفند ۱۳۹۵ با 

اصلاحات و الحاقات بعدی معتبر است"؛ لذا حذف کارتابل 
فنی تا زمان ابلاغ برنامه یاد شــده به تعویــق افتاد و ادارات 
کل استان ها و معاونت های تخصصی طبق روال قبل موظف 
بودند بر اساس ضوابط جاری نسبت به بررسی ساخت داخل 

برای پرونده های ثبت سفارش اقدام کنند.
بدیهی اســت پس از حذف کارتابل ســاخت داخل، 
همانگونــه که قبلًا به معاونت های تخصصی وزارت متبوع 
اعلام شــد، جهت حمایت از تولید داخل صرفاً می توانند با 
ارائه پیشنهاد به کمیته ماده یک آیین نامه اجرایی قانون مقررات 
صادرات و واردات جهت ارائه پیش نویس مصوبه به دولت، 
نسبت به برقراری موانع تعرفه ای )افزایش سود بازرگانی( بر 

اساس سیاست های جاری و شرایط اقتصادی اقدام کنند.«

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی اراک مطرح کرد:

برای هر روز تعطیلی ناشی از ناترازی انرژی، چقدر ضرر می دهیم؟!

گروه اقتصادی  -بنابر گفته مسئولان،  
توسعه کشت گلخانه مرهمی برای بحران 

منابع آبی کشور است.
 با توجه به شــرایط منابع آبی کشور، 
کشــت گلخانه در بهره وری مصرف آب 
و تولید تاثیر بســزایی دارد. بر این اســاس 
ارتقای بهره وری با توســعه کشت گلخانه 

ای از اولویت های جهاد کشاورزی است.
گلخانه ها به عنوان یکی از بســترها و 
ظرفیت های تولید محصولات کشاورزی 
برای تامین امنیت غذایی مردم فصل جدیدی 
را در دنیای کشــاورزی پیشرفته و امروزی 
برای خود گشــوده اند و در سال های اخیر 
دولت و سرمایه گذاران بخش کشاورزی با 
درک اهمیــت این موضوع، اهتمام ویژه ای 

به توسعه کشت گلخانه ای دارند.
محمدعلــی نیکبخت وزیــر جهاد 
کشاورزی گفت: از ابتدای دولت سیزدهم 
در این مدت محدود ســطح گلخانه های 
احداث شــده و در حال احداث از ۲۰ هزار 
و ۶۹۹ هکتــار به ۲۳ هــزار و ۲۳۸ هکتار 
رسیده اســت. همچنین ولید محصولات 
گلخانه ای از ســه میلیــون و ۱۰۰ هزار تن 

در ابتدای دولت سیزدهم، به چهار میلیون 
و ۳۱۹ هزار تن در پایان ســال دوم دولت 

رسیده است.
بنابر آمار حدود هشــت هزار هکتار 
گلخانه به صورت ســنتی و غیراقتصادی 
وجود داشــت که اکنون سطح گلخانه ها 
به ۲۵ هزار هکتار افزایش یافته اســت و با 
استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی و 
دولت تلاش می شــود سیاست گذاری ها 
در این حوزه به ســمت ایجاد گلخانه های 

بزرگ مقیاس هدایت شود.
سطح گلخانه های استان تهران 

۵ هزار هکتار است
امیــر عباس کاری جعفری مدیر امور 
باغبانی جهاد کشاورزی تهران گفت: بنابر 
آمار تا پایان سال گذشته سطح گلخانه های 
اســتان تهران حدود ۵ هزارهکتار بوده که 
براین اســاس ۲۷ ۵. درصــد گلخانه های 
کشور مربوط به استان تهران است که به ۲ 
بخش گل و گیاهان زینتی و سبزی و صیفی 

اختصاص دارد.
 بــه گفته او، براســاس آمــار هزار و 
۲۰۷ هکتار از ســطح گلخانه های کشور 
به تولید گل شــاخه بریده اختصاص دارد 
که با تولید ۱۴۰۰ میلیون گل شــاخه بریده 
حدود ۶۹ درصد تولید کل کشــور و رتبه 
نخست را داراست.همچنین گل و گیاهان 
زینتی در سطح ۳۱۵ هکتار از گلخانه های 
اســتان تهران  با تولید ۱۷۲ میلیون گلدان 
انجام می شــود.  جعفــری ادامه داد: همه 
ســاله برنامه توســعه گلخانه ها بصورت 
شــاخص در استان ها پیگیری می شود که 
از ۵ هزارهکتار، ۲۸۲ هکتار در سال ۱۴۰۲ 
احداث شــد که نشان دهنده آن است که با 
توســعه گلخانه و کشت سبزی و صیفی از 
فضای باز به محیط گلخانه و کنترل شــده 
منتقل می شــود. گفتنی است سال گذشته 
وزارت جهاد توسعه کشت در سطح ۱۶۶ 
هکتار را هدف گذاری کرده بود، درحالیکه 
توسعه گلخانه در ۲۸۲ هکتار نشان دهنده 

رشد ۱۷۰ درصدی است .
مدیرامور باغبانی جهاد کشــاورزی 
اســتان تهران با تاکید بر اصلاح و بازسازی 
گلخانه ها افزود: گلخانه های احداث شده 
نیاز به نوسازی و بازسازی دارد، کمااینکه 
سال گذشــته ۱۰۵ هکتار گلخانه اصلاح 
و بازســازی شد، درحالیکه هدف گذتری 

وزارت جهاد ۸۴ هکتار بود.
او متوسط تولید محصولات گلخانه 
ای در گلخانه های ســبزی و صیفی را ۲۸۶ 
تــن در هکتار اعلام کرد و  گفت: میانگین 
تولید گل شــاخه بریده بــه ازای هرهکتار 
حدود یک میلیون شــاخه در هکتار و گل 

و گیاه آپارتمانی ۵۴۶ هزار گلدان است.
جعفری درباره صادرات محصولات 
سبزی و صیفی و گل و گیاهان زینتی افزود: 
سال گذشته در حوزه سبزی و صیفی بویژه 
فلفل و گوجه فرنگی، ۲۴ هزارتن صادرات 
داشــتیم که با کاهش تعرفه های گمرکی و 
ایجاد زیرساخت های لازم، امکان ورود ارز 

به کشور وجود دارد.
 او با تاکید بر ایجاد زیرســاخت های 
لازم توســعه گلخانه ها گفت:  در راستای 
صــدور مجوز توســعه گلخانــه ها باید 
زیرســاخت های لازم همچون پرداخت 
تســهیلات کم بهره بــه تولیدکنندگان در 
دستور کار قرار بگیرد چرا که هزینه احداث 
سازه ها یا نوسازی گلخانه ها بالاست که با 
توجه به شرایط بغرنج و بحرانی آب، توسعه 

گلخانه ها باید در دستور کار قرار بگیرد.
بر اساس منویات رهبر معظم انقلاب 
و تاکید ایشان بر تامین امنیت غذایی مردم، 
وزارت جهاد کشــاورزی به عنوان وزارت 
امنیت غذایی، رســالت تامیــن غذای ۸۵ 
میلیون ایرانی و تولید مازاد برمصرف برای 
پشتیبانی از چرخ صنعت، صنایع تبدیلی و 
حوزه تجارت و درآمدارزی برای کشور را 
دارد. توســعه کشت محصولات اساسی از 
طریق انتقال محصولات سبزی و صیفی به  

فضای گلخانه محقق می شود

بنابــر آمارهای اعلامی بــرای تولید 
ســبزی و صیفــی در کشــور ۲۵ میلیارد 
مترمکعب آب مصرف می شود که با انتقال 
تولید سبزی و صیفی به محیط های گلخانه 
ای، باید مصرف آب در این حوزه را به سه 

میلیارد مترمکعب کاهش داد.
قاســم پیشــه ور رئیس اتاق اصناف 
کشاورزی گفت: با توجه به توسعه کشت 
محصولات گلخانه در راســتای مدیریت 
منابع آب، انتقال کشت محصولات سبزی 
و صیفــی به محیط گلخانــه و تخصیص 
اراضی و کشــت فضای باز به محصولات 
اســتراتژیک و اساسی همچون گندم، جو 
و برنج اســت تا ضمن مدیریت منابع آب، 
بهره وری افزایش یابد. به گفته او، با توجه 
به افزایش هزینــه ها، احداث یک گلخانه 
صنعتی ۳۰ هزارمیلیــارد تومان اعتبار نیاز 
دارد که هیچ از کشاورزان سرمایه لازم برای 
احــداث گلخانه را ندارند که لازمه این امر 
تخصیص اعتبار و منابع مالی لازم با کمترین 

سود و بیشترین بازه پرداخت در اختیار بهره 
برداران است تا اراضی فضای باز به کشت 

محصولات اساسی تخصیص یابد.
رئیس اتاق اصناف کشاورزی گفت: 
با اعمال حمایــت های لازم در خصوص 
توســعه  گلخانه هــا و انتقال محصولات 
آب بر صیفی و جالیزی به گلخانه، شــاهد 
کاهش ۳۰ تا ۴۰درصــدی مصرف آب و 
ســموم و رونق کشت محصولات اساسی 
خواهیم بود چراکه یکی از سیاســت های 
اصلی دولت ایجاد زیرســاخت های لازم 
در خصوص گلخانه ها به منظور مدیریت 
آب و آفات است. توسعه کشت گلخانه ای 
مهمترین راهبرد بخش کشاورزی است که 
با تغییر شیوه کشت از فضای باز به گلخانه 
افزایش کارایی مصرف آب و افزایش ۳ تا ۵ 
برابری عملکرد تولید و توسعه صادرات را 
به همراه دارد که انتظار می رود زیرساخت 
های لازم در حوزه توسعه گلخانه ها ایجاد 
شــود چراکه بدلیل شــرایط تغییر اقلیم و 
محدودیــت منابع آبی راهــی جزء انتقال 
کشت محصولات سبزی و صیفی به فضای 

گلخانه نداریم.

توسعه کشت گلخانه راه حلی برای کاهش ۳۰ درصدی استفاده از منابع آبی

سلیمانی یادآور شد: هفده دوره وارداتی 
کــه تاکنون صــورت گرفــت در ایجاد 
توازن بازار تاثیرگذار بوده اســت، این 
خودروهای وارداتی در روزهای نخست 
حباب هــای میلیاردی داشــتند اما الان 
کار به جایی کشــیده که قیمت برخی از 
این خودروها در بازار با قیمت شــرکت 
واردکننده برابری می کند، اینها نشانگر 
این اســت که به توازن عرضه و تقاضا 
نزدیک می شویم و با نزدیک شدن قیمت 
خودروهــای وارداتی بــه خودروهای 
تولید داخــل و خودروهــای مونتاژی 
این خودروها بــازار دیگر خودروهای 
کشــور را نیز از خود متاثــر می کنند.


